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PLUIM VAN EUROPA 
VOOR BELGISCHE 
AANPAK CIRCULAIRE 
ECONOMIE
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Om de twee jaar stelt de Europese 
Commissie een Environmental 
Implementation Review (EIR) op. Dat 
is een breed opgevat rapport dat 
de inspanningen van alle lidstaten 
beoordeelt voor milieugerelateerde 
onderwerpen als biodiversiteit, 
klimaatadaptatie, afval en circulariteit. 

In het EIR van dit jaar scoort België 
bijzonder goed als het gaat over 
circulaire economie. We staan op 
de tweede plaats, achter Nederland 
en voor Frankrijk. Die score is 
gebaseerd op het percentage 
circulair materiaalgebruik in 
2020. Voor Vlaanderen in het 
bijzonder vermeldt de Commissie 
ook een aantal beleidsinitiatieven 
en projecten die bijdragen aan 
de sterke positie, zoals de Visie 
2050-strategie die de circulaire 
economie benoemt als een van 
de zeven transities die we tegen 
2050 nastreven. Onder meer het 
uitvoeringsplan voor huishoudelijk 
afval en gelijkaardig bedrijfsafval, 
de actieplannen rond voedselverlies, 
kunststoffen en de bouwsector en 
het LIFE-project Cmartlife worden 
eervol vermeld.

Circulaire economie  
avant la lettre
“We krijgen een pluim van 
Europa voor ons beleid rond 
circulariteit”, zegt Pieter Vervinckt, 
internationaal beleidsadviseur 

bij de OVAM. “Het is een validatie 
van onze aanpak. Nog voor 
circulaire economie zo hoog op de 
Europese agenda kwam te staan, 
namen we leidende principes als 
preventie en hergebruik al op in 
ons Materialendecreet. Dat was 
eigenlijk circulaire economie avant 
la lettre. We zien daarnaast hoe 
de thema’s waar we al langer 
specifieke beleidsplannen rond 
opmaken, zoals bouw, kunststoffen 
en voedselverlies, nu ook Europees 
prioriteit krijgen.”

“Het publiek-private partnerschap 
Vlaanderen Circulair speelt 
zeker ook een rol in onze sterke 
score. Een circulaire economie 
is bijna per definitie een 
samenwerkingseconomie. De cirkel 
staat niet alleen symbool voor het 
sluiten van kringlopen, maar ook 
voor gemeenschappelijke actie. 
Vanuit dat idee verenigt Vlaanderen 
Circulair de maatschappelijke 
vijfhoek: de kenniswereld, de 
financiële sector, het bedrijfsleven, 
overheden en het maatschappelijk 
middenveld.”

“Maar laten we niet vervallen in 
hybris. De binnenste cirkels van de 
circulaire economie, waaronder 
inzetten op hergebruik, verdienen 
nog meer aandacht vanuit het 
beleid. Dat komt ook tot uiting 
in het uitwerken van een heldere 
indicator. Want meten is weten.”

Indicator voor 
hergebruik
Hergebruik is een belangrijke 
circulaire strategie. Daarmee 
verlengen we de levensduur van 
producten en zijn er minder 
grondstoffen en water nodig voor 
nieuwe productie. In juni 2023 moet 
België voor het eerst aan Europa 
rapporteren over hergebruik. 

“Een circulaire economie 
is bijna per definitie een 
samenwerkingseconomie. 
Vanuit dat idee verenigt 
Vlaanderen Circulair 
de maatschappelijke 
vijfhoek”

Pieter Vervinckt, OVAM

In de Environmental Implementation Review van de Europese 
Commissie staat België op een knappe tweede plaats als het 
over circulaire economie gaat. Het resultaat is een aanmoediging 
om verder in te zetten op circulariteit in Vlaanderen. Hergebruik 
nauwgezet monitoren is daar een belangrijk onderdeel van.
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Het gaat dan om de hoeveelheid 
goederen die we tweedehands 
kopen of krijgen via verschillende 
kanalen als de kringloopcentra of 
online platforms. 

“Dat is niet zo’n eenvoudige opgave”, 
vertelt An Van Pelt, medewerker 
onderzoek en monitoring bij de 
OVAM. “We hebben wel cijfers over 
hergebruik via de kringloopcentra, 
maar er zijn nog veel andere, 
vaak informele kanalen, zoals 
tweedehandssites of verkoop 
onder vrienden of familie. Een 
uitvoeringsbesluit van de Europese 
Commissie bepaalt hoe we moeten 
rapporteren over hergebruik en 
lijst verschillende methodes op 
voor de kwantitatieve monitoring 
van hergebruik. We zien dat de 
Europese lidstaten verschillende 
methodes uitwerken op basis van de 
beschikbare gegevens. Via webinars, 
georganiseerd door het Europees 
Milieuagentschap, leren we van 
elkaar. Wij hebben in Vlaanderen 
het voordeel dat het Steunpunt 
Circulaire Economie in 2020 al een 
methodologie voor het meten van 
hergebruik heeft uitgewerkt en dat 
we die kunnen overnemen.”

“De methodologie combineert 
de jaarlijkse cijfers van de 
kringloopcentra met de resultaten 
van een bevraging bij een 
representatieve steekproef van 
Vlamingen. Voor verschillende 
productcategorieën, zoals meubels 
of textiel, vragen we hen of ze 
de voorbije twaalf maanden 
tweedehandsproducten hebben 
gekocht of gekregen en via welke 
kanalen. Zo krijgen we zicht op het 
aandeel dat elk kanaal heeft in het 
totale hergebruik. Het aandeel van 

de kringloopcentra gebruiken we om 
de absolute cijfers die we van hen 
krijgen te extrapoleren en zo het 
totale gewicht aan hergebruik per 
inwoner in te schatten. De bevraging 
herhalen we elke drie jaar, om de 
verdeling over verschillende kanalen 
actueel te houden.”

Groot aandeel 
bouwmaterialen
Het eerste rapport dat België zal 
indienen, slaat op het hergebruik 
in 2021. Voor dat jaar schat de 
indicator de totale hoeveelheid 
hergebruik in Vlaanderen op 34,32 
kilogram per inwoner. “Dat ligt 
dicht bij de cijfers voor 2019 en 
2018: respectievelijk 34 en 33,78 
kilogram”, zegt Van Pelt. “In 2020 
zagen we een terugval door de 
coronamaatregelen, die zowel 
de inzameling als de verkoop 
van tweedehandsproducten 
belemmerden. Het jaar 2020 
beschouwen we dus als een 
uitzonderlijk jaar.”

“Uit de bevraging blijkt verder dat 
ruim de helft van de respondenten 
het afgelopen jaar huisraad 
tweedehands kocht. Voor textiel was 
dat 42 procent. We waren vooral 
verrast over het vrij grote aandeel 
van bouwmaterialen en -producten; 
30,3 procent van de respondenten 
had die tweedehands gekocht 
en nog eens 27,8 procent had er 
tweedehands gekregen.”

“De bevraging polst ook naar de 
redenen waarom mensen niet 
voor tweedehands kiezen. De 
voornaamste reden is dat ze het 
vaak wat riskant vinden. Ze weten 
niet wat de vorige eigenaar ermee 

deed en of er misschien iets stuk 
is dat ze niet meteen merken. 
Bovendien hebben kopers meestal 
geen garantie. Hygiëne is ook 
een belangrijke factor, zeker voor 
producten als textiel. Mensen geven 
ook aan dat ze het ophalen van 
goederen bij mensen thuis als een 
obstakel ervaren. En ze zijn wel 
eens bang om online bedrogen te 
worden.” 

“In de toekomst zullen we de 
methodologie voor het meten van 
de totale hoeveelheid hergebruik 
verder verfijnen. Zo zullen we in 
2023 rapporteren over hergebruik 
binnen preciezere categorieën zoals 
meubels en kledij. En we werken 
aan manieren om later te kunnen 
rapporteren over verschillende 
subcategorieën.”

“In 2023 moet België 
voor het eerst aan 
Europa rapporteren 
over hergebruik; geen 
eenvoudige opgave”

An Van Pelt, OVAM


